
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Piotra Gruszczyñskiego

oraz senatora Marka Konopkê
na 67. posiedzeniu Senatu
w dniu 17 grudnia 2010 r.

Oœwiadczenie skierowane do ministra rolnictwa i rozwoju wsi Marka Sawickiego

Zwracamy siê do Pana Ministra z proœb¹ o wyjaœnienie, czy zasadne jest umieszczenie w aktualnie no-
welizowanej ustawie o nawozach i nawo¿eniu zakazu, który jest sprzeczny z dokumentem (WE)
nr 1774/2002 Parlamentu Europejskiego i Rady z dnia 3 paŸdziernika 2002 r. ustanawiaj¹cym przepisy
sanitarne dotycz¹ce produktów ubocznych pochodzenia zwierzêcego nieprzeznaczonych do spo¿ycia (DzUL
273 z 10 paŸdziernika 2002 r., str. 1–95 polskie wydanie specjalne: rozdzia³ 3 tom 37 P. 92–186 z póŸn. zm.)

Wed³ug tych przepisów zwierzê gospodarskie to ka¿de zwierzê trzymane, tuczone lub hodowane
przez cz³owieka, wykorzystywane do produkcji ¿ywnoœci (obejmuj¹cej mleko, miêso i jaja), we³ny, futer,
piór, skór lub innego produktu pochodzenia zwierzêcego. Aktualne przepisy polskiej ustawy o nawo-
zach i nawo¿eniu jasno wykluczaj¹ obornik od zwierz¹t futerkowych z definicji nawozów naturalnych
(art. 2 poz. 4b wspomnianej ustawy, DzU 2007 nr 147 poz. 1033). Przepisy te nie maj¹ odzwierciedlenia
w obowi¹zuj¹cym prawodawstwie Unii Europejskiej.

Ponadto niezrozumia³a pozostaje podstawa obecnego zakazu, bowiem raporty Europejskiej Organi-
zacji do spraw Bezpieczeñstwa ¯ywnoœci (EFSA), opracowywane rokrocznie na podstawie art. 9 dyrek-
tywy 2003/99/WE Parlamentu Europejskiego i Rady z dnia 17 listopada 2003 r. w sprawie
monitorowania chorób odzwierzêcych i odzwierzêcych czynników chorobotwórczych zmieniaj¹cej de-
cyzjê Rady 90/424/EWG i uchylaj¹cej dyrektywê Rady 92/117/EWG, stanowi¹ oficjalne stanowisko
dotycz¹ce wektorów chorób i czynników zakaŸnych u ludzi i zwierz¹t, a tak¿e ¿ywnoœci i pasz. Raporty
te w ani jednym przypadku nie wskazuj¹ zwierz¹t futerkowych jako Ÿród³a zoonoz.

Hodowla zwierz¹t futerkowych ma coraz wiêksze znaczenie spo³eczno-gospodarcze, a zapis w usta-
wie o nawozach i nawo¿eniu wy³¹cza zwierzêta futerkowe z grona zwierz¹t gospodarskich, powoduj¹c
ogromne trudnoœci dla hodowców w ca³ej Polsce.

Zwracamy siê zatem do Pana Ministra o spowodowanie rewizji dotychczasowego stanowiska Mini-
sterstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi w omawianej sprawie.

Z powa¿aniem
Piotr Gruszczyñski
Marek Konopka




